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Priestor pod terasou Jungmannova 
je vyčistený, kým však vodičom 

došlo, že parkovanie tam nie je povo-
lené, tento rok tam dostal pokutu aj 
nejeden rezident. Pri pošte na Vlaste-
neckom námestí zas dostávajú pokuty 
najmä neinformovaní Petržalčania bez 
rezidentskej či bonusovej karty. Patrí 
toto miesto pokiaľ ide o pokuty k „naj-
výnosnejším“? „Neviem potvrdiť ani 
vyvrátiť či je Vlastenecké námestie, čo 
sa týka počtu zistených porušení, resp. 
vydaných rozkazov, vyťažené viac ako 
iné petržalské ulice/oblasti,“ reagovala 
hovorkyňa Mestskej polície Bratislava 
Barbora Krajčovičová. 

Koľko z pokutovaných vozidiel na 
Dvoroch 4 malo v  2.polroku 2022 
a v 1. polroku 2023 bratislavskú evi-
denčnú značku? „Podrobnú štatis-
tiku ohľadne počtu riešených brati-
slavských alebo mimobratislavských 
evidenčných čísel vozidiel nevedie-

me,“ dodala s  tým, že možno vedia 
viac priamo pracovníci PAAS. 

„Pozná magistrát rozdelenie počtu 
pokutovaných bratislavských a  mi-
mobratislavských značiek?“ pýtali 
sme na magistráte.

Pokračovanie na strane 3

Za prvý polrok 2023 bolo na Dvoroch 4 udelených 
o vyše tretinu viac pokút ako za druhý polrok 2022. 
Hovorí sa, že v rámci PAAS dostávajú najviac pokút 
Bratislavčania, je ich vraj až 75 percent. Pokúšali sme 
sa zistiť reálne čísla z Dvorov 4.

Koľko Bratislavčanov dostáva 
pokuty, mesto nesleduje

Váš chodník  
opravia o 50 rokov
Takúto informáciu chceme alebo 
radšej dáme šancu zamestnancom 
samosprávy naučiť sa robiť s finiše-
rom?

Aj „exkino“ je  
platné slovo 
„Ako Petržalčanovi mi robilo najväčší 
problém písmeno „ľ“,“ hovorí hráč 
scrabble Peter Barák.

Potrebujú  
resuscitovať
Ak majú domy kultúry prežiť, musia 
zaujať miestnu komunitu.

Ako prázdninovali 
„cihelňáci“
Porovnajte si leto súčasných petr-
žalských detí s tými spred takmer 90 
rokov.
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5001 – najväčšia časť, 
takmer celé Dvory 4, 
patrí sem aj Vlaste-
necké námestie, aj 
priestory pod terasou 
Jungmannova
5002 – Dvory 4 vý-

chod - Bosákova, časť 
Farského a  Muchovo 
námestie pred Billou 
a  nájomnými domami 
vo výstavbe 
5003 – Černyševské-
ho východ - len časť 

Černyševského, ktorú 
zhruba na polovicu 
rozdeľuje Jantárova 
cesta, teda pred Tatra-
city a cesta rovnobežná 
s Einsteinovou, ktorá sa 
napája na Bosákovu.

Tri zóny na Dvoroch 4 a pokuty
„V druhom polroku minulého roka sme v  rámci zóny PAAS Dvory 4  
zaevidovali a  vydali celkom 2 231 rozkazov o  uložení pokuty za 
správny delikt. V  prvom polroku tohto roka to bolo 3 356 vydaných 
rozkazov o  uložení pokuty za správny delikt,“ uviedla hovorkyňa 
MsP Barbora Krajčovičová.

Druhý polrok 2022:  
celkom 2 423 rozkazov
Po zónach: 
5001: 2 231 rozkazov
5002: 60 rozkazov
5003: 132 rozkazov

Prvý polrok 2023:  
celkom 3 897 rozkazov
Po zónach: 
5001: 3 356 rozkazov
5002: 138 rozkazov
5003: 403 rozkazov

PAAS:
Aj tento “BL návštevník” si pri 

pošte na Vlasteneckom námestí 
vyslúžil lístok od mestskej polície.



2 • 11. 8. 2023 PETRŽALSKÉ NOVINY PETRŽALSKÉ NOVINY 11. 8. 2023 • 3

Slovo  
šéfredaktorky

Dajme im šancu
Samospráva nás zbavuje 
vecí, ktoré nás roky trápili. 
Od detailov ako nedosta-
tok vreciek pre psičkárov či 
košov a  lavičiek, až po tie 
väčšie ako kosenie, nedo-
statok miest v  materských 
školách či problém petržal-
ských športových klubov, 
ktoré musia trénovať a  sú-
ťažiť mimo Petržalky (viac 
na str. 4). 
Aktuálne sa úrad pustil 
do ďalšej, roky neriešenej 
traumy Petržalčanov - 
opravy chodníkov. Novin-
ka je v  tom, že to robí vo 
vlastnej réžii, teda lacnej-
šie, z  čoho vyplýva, že ich 
môže opraviť viac. Lenže 
prvé chodníky nie sú prá-
ve vzorové a  vyvolali kri-
tiku. 
„Keď ich opravujete po 40 
rokoch, opravte ich buď 
poriadne alebo vôbec,“ na-
písal ktosi v rámci diskusie. 
Dumám nad tými slovami, 
keď idem pešo po Petržal-
ke a  vidím ako uprostred 
asfaltového chodníka už 
v  puklinách rastie tráva. 
Rozmýšľam, čo by si vybrali 
ľudia z  okolia. Čakanie na 
dlažbu, prípadne dokonalý 
chodník podľa manuálu 
asfaltovania alebo dostup-
ný finišer ovládaný zamest-
nancami samosprávy, ktorí 
sa ale s  ním ešte len učia 
pracovať?
 Ja si vyberám druhú mož-
nosť. Vkladám do ľudí z od-
delenia správy verejných 
priestranstiev dôveru. Tie 
chodníky sa robiť naučia 
a budú v tom dobrí. Skúste 
im dať šancu aj vy. 
 Ingrid Jarunková

S A M O S P R ÁVAS A M O S P R ÁVA

für Euch seit 2003

www.gartenlust.eu

24.-27.Aug. štvrtok-nedela 10-18 h
denný lístok 10 €
do 16 rokov
vstup zadarmo

• až 180 skvelých predajcov
• špeciálne pre záhradu a dom
• prezentácie, živá hudba

• zaujímavé stojany na rastliny
• remeslá, dizajn a kuchyna
• textilný dizajn a šperky

Schloss

VÝKUP
0902 168 083

www.HORINKA.sk

M I N C E

Pokračovanie zo strany 1
„Pri kontrole parkovania 

v zónach PAAS nerozlišujeme 
bratislavské a  mimobrati-
slavské EČV. Rozlišujeme to, 
či má dané EČV oprávnenie 
parkovať v zóne (buď na zá-
klade parkovacej karty alebo 
úhrady parkovného) alebo 
nie,“ napísal nám hovorca ma-
gistrátu Peter Bubla. 

Nedomnieva sa mesto, 
že v  rámci vyhodnocovania 
PAAS by mali byť známe aj 
tieto čísla? „Je potrebné mať 
na pamäti, že keďže na Dvo-
roch 4 sú podľa pravidiel 
PAAS rezidenti len tí obyva-
telia, ktorí majú trvalý pobyt 
v  Petržalke, návštevníkmi sú 
tu nielen mimobratislavskí 
vodiči, ale aj vodiči z  iných 
častí Bratislavy. Zároveň, 
EČV ešte neznamená, že auto 
je bratislavské, aj bratislav-
ský rezident Dvorov 4 môže 
mať oprávnene rezidenčnú 
kartu na svoje služobné auto 
košickej firmy s košickou EČV 
(a od januára navyše s  EČV 

neznámou: AA-ččč-XY),“ do-
dal.

Je na škodu, že mesto ne-
sleduje počty pokút, ktoré 
v PAAS vybralo od Bratislav-
čanov. Možno by sme prišli 
na to, že problémy s parkova-
ním v hlavnom meste vlastne 
nespôsobujú „cezpoľní“, ale 
my sami. A preto za ten po-
riadok aj sami platíme. (O vý-
nosy z pokút sa hlavné mesto 
s  mestskou časťou nedelí, 
necháva si ich v  plnej výške, 
v priemere je to asi 52 eur za 
pokutu, pozn. red.) (in) 

foto: in

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

ZUBNÁ POHOTOVOSŤ
oznamuje zmenu pracovnej 

doby od 15-21h
OŠETRÍME KAŽDÉHO, KTO NÁM ZAVOLÁ 

0905662407 
STROMOVÁ16, BA KRAMÁRE

„Prečo sa takto rekon-
štruujú chodníky, na-

liať len tak asfalt, prečo nie 
bratislavská dlažba cca v  tej 
istej cene, asfalt cez obrubník 
a  dlažbu,“ poslal podnet do 
facebookovej skupiny Bratisla-
va – Petržalka jeden z členov. 
„Nevhodný podklad, neza-
rezané boky, napojenia len 
čo lopata dala, okolo zvyšky 
asfaltu...“ „Čiže asfalt naliaty 
do stratena na trávu a  tiež 
ukončenie do stratena pri pre-
chode na dlažbu je teda OK 
a  ste s  takým dielom spokoj-

ný?“ komentovali ďalší. Roz-
pútala sa diskusia, do ktorej sa 
zapojil aj starosta Ján Hrčka. 

„Opravu robí MČ vo vlast-
nej réžii a  Medveďova ulica 
je prvá, kde to robí. Takže 
som aj poslancov dopredu 
upozorňoval, že to môže byť 
zo začiatku v  trochu horšej 
kvalite. Viem, že to nevyzerá 
pekne, ale buď sa veci naučíte 
robiť, alebo za ne musíte za-
platiť trhové ceny,“ napísal do 
diskusie s tým, že chodník na 
fotografii ešte nie je finálne 
dokončený a  je presvedče-

ný, že o mesiac väčšina chýb 
zmizne. 

Niektorí členovia Fb sku-
piny mu navrhovali namiesto 
asfaltu dlažbu, smerovali ho 
na manuál asfaltovania, ktorý 
má mesto a na jeho technic-
ké listy. Prečo mestská časť 
namiesto toho kúpila vlast-
ný finišer a  chodníky sa učia 
opravovať jej zamestnanci?

Vysvetľuje Ján Hrčka: 
„CHODNÍKY v  správe Petr-
žalky (to nie sú všetky chod-
níky v  Petržalke) - cca 300 
kilometrov v priemernej šírke 

„Na rad príde o cca 50 rokov.“  
Takúto odpoveď chceme?
Celé roky sa Petržalčania sťažujú na kata-
strofálny stav chodníkov a ich minimálne 
rekonštrukcie. Keď sa mestská časť odhod-
lala začať ich opravovať vo vlastnej réžii, a je 
perspektíva, že ich bude opravených viac 
ako za predošlé roky, zožala za prevedenie 
prvých prác na Medveďovej ulici kritiku. 

„V rámci parkovania ide 
o  jednu z  najproblémo-

vejších lokalít v Petržalke. Majite-
lia vozidiel si tu bežne odtláčajú 
autá, lebo bránia vjazdu a  vý-
jazdu, blokujú vstup do garáží, 
prípadne k  stanovištiam zber-
ných nádob,” hovorí o dlhodobo 
zlej situácii vedúci referátu sta-
tickej dopravy miestneho úradu 
Andrej Árva, ktorý si vytvorením 

novej zóny sľubuje jej zlepšenie.

Vodiči už totiž mimo vy-
značených boxov stáť ne-
môžu.

Koncom minulého roka 
Petržalka zrealizovala par-
kovacie zóny v  lokalitách 
Dvory 1 – 3 a  Dvory 5 – 6   
(ulice Bohrova, Gercenova, 
Kapicova, Lenardova, Nobe-

lovo námestie, Pečnianska, 
Planckova, Röntgenova, Za-
dunajská cesta, Záporožská, 
Andrusovova, Belinského, 
Fedinova, Hálova, Kolmá, 
Ondreja Štefanka, Proko-
fievova, Ševčenkova, Šva-
binského) ako aj v  Starej 
Petržalke (ulice Vranovská, 
Vilová, Očovská a  Dubnic-
ká). V  júni tohto roka k  nim 
pridala ďalšiu lokalitu – Lúky 
6, v prvej fáze iba ulice Star-
hradská a  Tematínska. „S 
rozširovaním bezplatných 
petržalských modrých par-
kovacích zón plánujeme 
pokračovať. Ide predovšet-
kým o  lokality Lúky 1 - 5, 7 
- 8, ktoré sa budeme snažiť 
dokončiť ešte v tomto roku,“ 
dodal Andrej Árva. (mh)

Nová parkovacia zóna Háje 1
Vodiči parkujúci v severnej časti lokality Háje 
1 - Osuského, Hrobákova a Gessayova ulica 
- môžu už stáť iba na modro vyznačených 
boxoch. Po 15. auguste už budú najzávažnej-
šie porušenia pravidiel nahlásené mestskej 
polícii a riešené v priestupkovom konaní.

Kedy opravíte náš chodník?

3 metre by iba pri výmene 
asfaltového povrchu (bez väč-
ších opráv kanálov, obrubní-
kov, ...) stáli 40 miliónov eur 
(80 eur/m2 za oškrabanie, 
odvoz a  likvidáciu starého 
asfaltu, dovezenie a  strojové 
nanesenie nového asfaltu + 
uvalcovanie.

CESTY v  správe Petržalky 
(to nie sú všetky cesty v Petr-
žalke, ale iba tie kade nechodí 
MHD), by stáli cca 30 milió-
nov - cca 60 km v priemernej 
šírke 6 metrov)

PARKOVISKÁ v  správe 
Petržalky (čo je väčšina, ale 
nie všetky v Petržalke - cca 20 
000 parkovacích miest + na 
parkoviskách aj tie pojazdné 
časti) sú ďalších cca 40 milió-
nov eur.

Spolu teda viac ako 100 
miliónov eur iba na výmenu 
povrchov (bez oprav kanálov, 
obrubníkov, ...).“

Konštatuje, že ak má sa-
mospráva ročne milión eur 
na opravy chodníkov, ciest 
a  parkovísk, tak len opravu 
povrchov urobíte za vyše sto 
rokov. Zásadnejšie opravy 
ako rekonštrukcia podložia či 
zmeny chodníkov na dlažbu, 
by stáli o sto percent viac.

„Chápem, že bratislavská 
dlažba vyzerá v  prezentácii 
dobre. Tak isto chápem, že 
sa super píše o  tom, že treba 
opraviť všetko poriadne vrá-
tane kanálov, obrubníkov, ... 
. Problém je, že zatiaľ niekto 
nezverejnil časový harmono-
gram, koľko reálne takýmto 
spôsobom spraví za štyri roky 
a koľko rokov bude trvať spra-

viť všetko, čo je v zlom stave. 
Toľko k  logike, matematike 
a reálnym očakávaniam ver-
zus pekným vizualizáciám 
a prezentáciám,“ napísal.

Odmieta, žeby všetky bu-
dúce opravy vyzerali ako tá 
na Medveďovej. „Budeme to 
určite zlepšovať. Len keď to 
nebudeme vedieť robiť vlast-
nými ľuďmi za zlomok uve-
dených cien, tak opravené 
chodníky nebudú reálne nik-
dy mať ani vnuci našich vnu-
kov. Prijímam stávky, koľko 
kilometrov chodníkov urobí 
mesto v  Petržalke bratislav-
skou dlažbou do októbra 2026 
(neverím, že to bude viac ako 
1000 metrov v  šírke 3 metre) 
a  koľko bude podľa technic-
kých listov opravených magis-
trátnych chodníkov v Petržal-
ke (neverím, že viac ako 5 000 
metrov) a magistrátnych ciest 
(neverím, že to bude viac ako 
8 000 metrov). Problém je, že 
aj keby tieto čísla prekonali, 
čomu neverím, tak neurobia 
za štyri roky ani 1/10 toho, 
čo treba opraviť a dovolím si 
tvrdiť, že nebude urobená ani 
1/10 toho, čo treba urobiť ani 
v súčte všetkého, čo sa urobilo 
od roku 2018, tzn. za 8 rokov.

A potom prichádza otázka, 
čo budeme robiť s  tým, keď 
nám niekto povie pravdu, že 
harmonogram opráv všetké-

ho, čo už dnes nie je v dobrom 
stave, je na cca 100 rokov?“

Skrátka, treba si vybrať. Sta-
rosta sa rozhodol opravovať 
s rozpočtom, ktorý má, upred-
nostniť cenu a čas, zamestnan-
ci úradu realizujú chodníky za 
tretinu bežných dodávateľ-
ských cien. „Nevidím inú ces-
tu, ako reálne opraviť to, čo 
treba,“ vyjadril sa.

Dajte petržalským zamest-
nancom z  oddelenia sprá-
vy verejných priestranstiev 
šancu sa to s  finišerom nau-
čiť. Ak sa vám to ani po pár 
mesiacoch stále nebude zdať 
dosť dobré, spojte sa so su-
sedmi, požiadajte o  vyňatie 
vášho chodníka z plánu opráv 
a počkajte si na dlažbu. (in)

foto: in

Kritizovaná oprava na 
Medveďovej. Pre úplnosť – 
nebol to vydláždený chod-
ník, dlažba je len na kúsku 
pri príjazdovej ceste. 

Avšak hneď za cestou Mamateyova je takýto chodník. 
Jeho najväčší problém nie je, že nemá/nevidno obrubník... 

Je pravda, že prvé chodníky nie sú práve vzorové. 
Kritiku si vyslúžili aj za neexistujúce obrubníky.

➤
➤

➤

➤
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Najkvalitnejšia
pizza v Bratislave

Burgre, steaky,
lokálne špeciality

Čapované
pivá Svijany

Otvorili sme pre Vás novú pobočku
Pizza Carla Pub Ovsište

P U B
Pizza Carla

Otvorené
Utorok - Nedeľa 11:00 - 23:00

Kde nás nájdete
Ovsištské námestie 1, Petržalka

pizzacarla.sk
...viac ako len pizza

Živé prenosy
(Premier League, La liga,
Liga majstrov …)

Na kaplnke z  roku 1809 
sa ráta so sanáciou 

základov, opravou fasády, sta-
vebnými úpravami aj elektro-
inštaláciou. Okolo nej navrhli 
vysadenie tují. Rekonštrukcia 
mala prebehnúť ešte minu-
lý rok. Mestskí poslanci pre 

ňu vtedy schválili dotáciu vo 
výške 40-tisíc eur, ktorá sme-
ruje farnosti na Daliborovom 
námestí. „Práve tejto farnosti 
patrí kaplnka a má s mestom 
uzavretú nájomnú zmluvu na 
pozemok okolo nej s  cieľom 
pretvoriť ho na Sanktuárium,“ 

S čím treba rátať: 
 Úsek Jantárovej cesty od 

Lietavskej po Betliarsku 
bude uzatvorený úplne. 
Obchádzka povedie cez 
takzvaný bypass z  Bet-
liarskej, cez Jantárovú 
cestu, Vyšehradskú a Lie-
tavskú.

 Doprava z  uzatvorené-
ho úseku časti Jantárovej 
cesty po Lietavskú nahra-
dí nová obchádzková tra-
sa vedúca pozdĺž pôvod-
nej cestnej komunikácie. 
Prístup k  obchodnému 
domu Billa bude možný 
taktiež po náhradnej ko-
munikácii.

 Zmeny sa budú týkať aj 
liniek MHD - 59, 92, 95, 
98, 99, 192, N95 a  N99 
a čiastočne tiež 68, 83 a 94 
z  Depa Petržalka. Zastáv-
ky Lúčanka a  Strečnianska 
zmenia stanovisko. Po no-
vom ich nájdete na dočas-
nej komunikácii. Rovnako 
to bude aj v prípade nástu-
pišťa Vyšehradská smerom 
na Muchovo námestie, kto-
ré sa presunie na nástupište 
linky 93 smer Hlavná stani-
ca. Podrobné info nájdete 
na www.petrzalskaelektric-
ka.sk. (pn)

vizualizácia: Magistrát

Na trase – Jantárová 
cesta – Lietavská – 
Betliarska, je od 5. 
augusta kompletná 
uzávera z dôvodu 
výstavby predĺženia 
električkovej trate. 
Dočasné dopravné 
obmedzenia potrva-
jú do 30. novembra 
2023.

Obchádzka do
konca novembra

PETRŽALSKÉ NOVINY 
čítajte aj na webe

www.bratislavskenoviny.sk

Stavebné práce na betóno-
vej platni potrvajú cca dva 

mesiace a budú pozostávať pri-
oritne z  výstavby základových 

pásov a  pätiek, samotného 
osadenia základovej dosky, ale 
tiež prípravy vstupov a  výstu-
pov pre systém podzemných 
inžinierskych sietí pre plyn, 
vodu, teplo, elektrinu, kanalizá-
ciu a slaboprúdové vedenia.

Priebeh prác bude petr-
žalská samospráva prie-
bežne monitorovať a  in-
formovať o  nich na webe 
petrzalka.sk/HALAPAN-
KUCHOVA. 

Výstavba prinesie isté 
obmedzenia pre peších. 
Týkajú sa chodníka na 
Haanovej ulici zo strany 
Pump Parku, kde bude za-
bezpečený vjazd a  výjazd 
vozidiel stavby.

„Hoci chodník na Haa-
novej zostáva prechodný, 
jeho úsek bude na dlhšej 

časti výrazne zúžený, čo môže 
spôsobiť komplikácie najmä 
rodinám s  kočíkmi, väčším 
skupinám, ľuďom s  nákupmi 
či cyklistom. V  týchto prípa-
doch preto odporúčame vy-
užiť obchádzkové trasy pre 
peších,“ upozorňuje poverený 
zástupca prednostu pre in-
vestície petržalského miest-
neho úradu Miloš Holán.

Samospráva plánuje do 
konca roka s ďalším vysúťaže-
ným zhotoviteľom realizovať 
aj hrubú stavbu samotnej haly 
a  vyčerpať dotáciu Minister-
stva investícií regionálneho 
rozvoja a informatizácie SR (MI-
RRI) vo výške 1,2 milióna eur. 
Celkové náklady na výstavbu 
haly by sa mali pohybovať na 
úrovni 2,5 milióna eur. (mh)

foto: in

Začala výstavba športovej haly
Južná časť areálu Základnej školy Pankúchova 
4 sa v najbližších mesiacoch zmení na stave-
nisko. Začína prvá časť výstavby, realizácia zák-
ladovej dosky za zhruba 458-tisíc eur s DPH.

Aj most na 
Antolskej sa 
dočkal
Rekonštrukcia úseku 
o  dĺžke 120 metrov po-
trvá do 15. septembra. 
Doprava cez križovatku 
v úseku Antolská/Betliar-
ska je z dôvodu opráv ria-
dená prenosnou svetel-
nou signalizáciou. 

Oprava mosta spočíva 
v  odstránení konštrukč-

ných vrstiev vozovky aj chodní-
kov, výmene izolácie, následnej 
realizácii nových vrstiev vo-
zovky a  chodníkov. Tiež budú 
osadené nové dilatačné závery 
na moste, pričom sa zrealizuje 
i  oprava obrubníkov spolu so 
sanáciou povrchov vonkajších 
ríms. 

(pn)
foto: Matúš Husár

Sanktuáriu predchádza 
rekonštrukcia kaplnky

Začala sa rekon-
štrukcia Kaplnky sv. 

Kríža v starohájskom 
lesíku, ktorá by mala 

trvať do polovice 
septembra. 

povedal nám petržalský posla-
nec Milan Vetrák, pod ktorého 
záštitou rekonštrukcia prebie-
ha.

Pred kaplnkou sa podľa pô-
vodného návrhu rátalo v rám-
ci Sanktuária okrem iného 
s  mobilným oltárom a  dlaž-
bou, tiež 59 lavičkami z dreva 
na kamenných podstavcoch, 
zem pod nimi plánovali vy-
sypať štrkom alebo mlatom. 
Celý výsek navrhli architekti 
ohraničiť živým plotom. „Boli 
pôvodne viaceré kritické ohla-
sy voči niektorým prvkom, 
ktoré projekt obsahoval, napr. 
typ zelene, typ povrchu v okolí 
kaplnky, chýbajúce stojany na 
bicykle, spôsob otočenia la-
vičiek v priestore a pod. a tie 
architekt projektu po vzájom-
ných bilaterálnych stretnu-
tiach s kritikmi upravil alebo 
zmenil. Projekt v  jeho súčas-
nej podobe by preto mal byť 
prijateľný pre drvivú väčšinu 
Petržalčanov,“ je presvedčený 
Milan Vetrák. 

Začiatok druhej fázy pro-
jektu bude závisieť od toho, 
keby sa farnosti podarí na 
úpravu okolia a  vybudovanie 
krížovej cesty, získať finančné 
prostriedky. Minulý rok sa ho-
vorilo o sume 60-tisíc eur.  (in)

foto: in

Chodník pri Pump Parku je zúžený, ale prevádzku 
bikrosovej dráhy to nijak zásadne neovplyvňuje.

➤
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Slnečnice-Zóna Mesto 
sú špecifickou časťou 

Petržalky. Či sa to ostatným 
Petržalčanom páči alebo nie, 
krajšou, upravenejšou... Avšak 
nielen  veľkorysým novootvo-
reným parkom lákajú na náv-
števu. Aj obchodíky a  kaviar-
ne v  partroch, kde od rána 
vidíte život a  ktoré zvyšku 
Petržalky tak zúfalo chýbajú, 
sú iné. Niet divu, že medzi 
nimi nájdete prevádzky, kto-
ré nemajú na Slovensku kon-
kurenciu. Do salónu Hairless 
v  Petržalke mieria už takmer 
rok ľudia z  celého Slovenska, 
z neďalekého Rakúska aj Ma-
ďarska. Mnoho zo žien a mu-
žov má nad 50 rokov. Dôvod? 
„Kvôli našim laserom,“ reaguje 
prosto Romana Blážičková, 
manažérka salónov.

Úľava zbaviť 
sa chĺpkov na brade

V  Hairless sa zameria-
vajú výlučne na laserovú 
epiláciu, teda odstraňova-

nie chĺpkov. V  tomto seg-
mente je veľká konkurencia, 
ich výnimočnosť spočíva 
v technológii ProLysa. „Roky 
ma v  salónoch odbíjali, že 
s mojimi šedivými chĺpkami 
na brade už nič nenarobím, 
že ani laserom mi nevedia 
pomôcť. Nezostávalo mi nič 
iné, len ich vytrhávať alebo 
odstraňovať voskom, lenže 
z  toho som mala podrážde-
nú pokožku,“ hovorí o  svo-
jom estetickom probléme 
55-ročná pani, ktorú v  sa-
lóne stretávame. „Len žena, 
ktorá bojuje s  ochlpením 
tváre pripomínajúcim pán-
sku bradu, vie, aká úľava je, 
zbaviť sa jej.“ 

Romana Blážičková mi 
vysvetľuje, že čím je v  chlpe 
menej pigmentu, tým má la-
ser väčší problém ho zasiah-
nuť. Sivý chlp, ktorý už nemá 
pigment, nezasiahne vôbec. 
„Naša technológia ProLysa 
však áno,“ hovorí. „Je rieše-
ním pre blondínky či ryšavky, 

ktoré majú problém zbaviť sa 
ochlpenia. Veľkou úľavou je 
však pre mnohé staršie ženy, 
u  ktorých v  čase menopauzy 
dochádza v tele k hormonál-
nej nerovnováhe, a  tú často 
sprevádza aj nežiaduce ochl-
penie.“

Ak je salón jediným na Slo-

vensku s  podobným prístro-
jom, môže si takú procedúru 
vôbec bežná žena dovoliť? 
Manažérka ma uistí, že ceny 
majú nastavené tak, aby si 
ju mohol dovoliť každý. Ako 
dôkaz dodáva, že do saló-
nu prichádzajú často najprv 
mladšie klientky, ktoré vzápä-
tí privedú svoje mamy.

Poradia si aj  
s tetovaním

Chĺpky sa odstraňujú po 
jednom, aj s korienkom. Ošet-
renie treba niekoľkokrát zo-
pakovať, je však bezbolestné, 
samotný vpich nebolí. Výboj 
evidujete, ale nie je nepríjem-
ný, takže ľudia si dávajú bežne 
ošetrovať aj intímne partie. 

Ošetreniu predchádza 
vstupná konzultácia. To je 
štandard. „Zaujíma nás zdra-
votný stav klienta, keďže laser 
nie je vhodný napríklad pre 
ľudí s  nadmernými kŕčový-
mi žilami. Problémom u nás 
však už nie je tmavá pokožka, 
pigmentové škvrny ani teto-
vanie, cez ktoré technológia 
ProLysa môže prechádzať.“ 

To využívajú mnohí muži, 

laserová epilácia totiž už 
dávno nie je doménou žien. 
Chrbty, hrudníky, bruchá, 
ale aj uši... Tipujem, že ide 
najmä o mladších a športov-
cov. „Boli by ste prekvapená. 
Chodia aj starší páni. Už 
majú sivé chĺpky na chrbte, 
prežili s nimi celý život a te-
raz sa rozhodnú, že sa im ich 
už fakt nechce holiť a  prídu 
k nám,“ tvrdí Romana Blážič-
ková.

Na to, že je júl, stred týždňa 
ráno, v Hairless je živo. Spolu 
so mnou prišli dve klientky, 
jeden pán odchádza. Vždy 
som si myslela, že laserová 
epilácia sa v lete neodporúča, 
hovorím. Opálenú pokožku 
by mohla poškodiť. „S našimi 
lasermi vieme ošetrovať aj cez 
leto,“ reaguje na moje pochyb-
nosti manažérka a konštatuje, 
že sú zvyknutí, že sa ľudia roz-
hodnú pre odstránenie ochl-
penia až v momente, keď ich 
počasie oblečie do krátkych 
nohavíc či sukní. „Takže tí, čo 
sa spamätali v máji, u nás cez 
leto nemusia mať pauzu.“ 

 (pn)
foto: Hairless

S P O L O Č N O S ŤS P O L O Č N O S Ť

 

    www.greisiger.sk 

ČISTENIE 

Na všetkých prácach sa dohodneme priamo na cintoríne a nájdeme spolu najlepšie riešenie. 
Obhliadka a doprava je zdarma!!  Od roku 2014 sme obslúžili viac ako 12 000 spokojných  

zákazníkov.  Zavolajte a staňte sa ďalším z nich! 

DOSEKÁVANIE PÍSMA 0940 653 651  
0919 205 521 

HROBOV 
Čistenie: Jednohrob 100€ 85€    Dvojhrob  150€  130€ 
Impregnácia ZDARMA Doprava ZDARMA Obhliadka ZDARMA 
Obnova písma (zlatá, strieborná, čierna, biela farba) : 2€ 1,5€/znak 
Dosekávanie písma priamo na cintoríne    Do 5 znakov 80€ 
bez nutnosti demontáže pomníka:              6-11 znakov  120€ 

12-30  znakov  12€/znak 
31 a viac  11€/znak 

Ing. Miroslav Greisiger 

ŽULOVÉ POMNÍKY už od 600€ vrátane nápisu!*   
ŽULOVÉ KRYCIE DOSKY už od 600€ * *cena záleží od zvoleného materiálu (farby žuly) 
Doprava a odvoz starého materiálu ZDARMA!!     
Renovácie hrobov,  vázy a svietniky, tabuľky s menami , fotografie, obkladanie hrobov, krycie dosky 

               

 Ceny platia pri   
objednaní do 31.8.2023

„Petržalskí makači z od-
delenia správy ve-

rejných priestranstiev vám 
potrebné prostriedky radi 
požičajú a  vyzbieraný odpad 

odnesú tam, kam treba,“ in-
formuje Petržalka na svojej fa-
cebookovej stránke. „Stačí sa 
obrátiť na Petra Slováka, po-
vereného vedením oddelenia, 

a to telefonicky na čísle: +421 
947 487 545 alebo e-mailom: 
peter.slovak@petrzalka.sk.!

(pn)
foto: MČ Petržalka

Výška príspevku sa pohy-
buje od 500 do 5000 eur 

v závislosti od rozsahu rekon-
štrukcie alebo veľkosti stavby. 
Zatiaľ čo dotácia 5000 eur je 
určená na vybudovanie pod-
zemných alebo polopodzem-
ných kontajnerov, na stavbu 
stojiska do 25 m2 môže Petr-
žalka prispieť maximálne 3000 
eurami a pri stavbe nad 25 m2 
až 4000 eurami. Na menšie 
úpravy, ako zastrešenie alebo 
zastrešenie a uzamknutie sto-

jísk je určená dotácia od 500 
do 1000 eur.

Ako na to? O  príspevok 
je odteraz potrebné požia-
dať elektronicky cez webový 
portál https://PETRZALKA.
EGRANT.SK, kde tiež záu-
jemcovia nájdu informácie, čo 
všetko je potrebné ku žiadosti 
priložiť. Ako zdôrazňuje vedú-
ca petržalského referátu čisto-
ty a poriadku Tatiana Stanová, 
„predovšetkým je nevyhnutné 
preukázať svoj vzťah k pozem-
ku, na ktorom je alebo má byť 
stojisko vybudované.“ 

Dotácia je poskytovaná for-
mou refundácie, teda náhradou 
časti už uhradenej sumy po 
ukončení všetkých prác. (pn)

 foto: Matúš Husár

Chcete skrášliť 
svoje okolie?
Ak chcete vo svojom okolí zorganizovať 
brigádu, samospráva vám pomôže s prak-
tickým náradím v podobe vriec, hrablí, 
fúrikov a ďalších pomôcok.

Slovenská katolícka chari-
ta organizuje už 14. ročník 
Zbierky školských pomô-
cok a elektroniky. 

Rodinám zo sociálne slabšie-
ho prostredia sa tak snaží 

pomôcť zabezpečiť časť pomô-
cok, ktoré ich deti nevyhnutne 
potrebujú do školy. Zbierka trvá 

od 1. júna do 15. septembra.  
Priniesť môžete písacie po-

treby, zošity, papiere, rysovacie 
potreby, výtvarné pomôcky, 
školské tašky, peračníky, kalku-
lačky, elektroniku (notebook, 
tablet, príslušenstvo). Súčasťou 
Zbierky školských pomôcok je 
aj finančná zbierka. Vlani sa im 

podarilo vďaka štedrosti dar-
cov vyzbierať rekordných 60 
tisíc pomôcok a 17-tisíc eur.

V  Petržalke môžete pomôc-
ky odovzdať v  Centre Solidari-
ty-podpory na Jasovskej 6, pon-
delky a  stredy od 9-12h a  od 
13-16h alebo vo Farskej charite 
Daliborko na Daliborovom ná-
mestí, denne od 18h do 19h. 
Zberné miesto je v kostole.  (pn)

V  centrále OLO na Ivan-
skej ceste 22, a  to každý 

pondelok až piatok v čase od 
7:00 do 16:00. „Prípadne exis-
tuje i  možnosť hromadného 
prevzatia správcom, ktorý 
predloží zoznam domácnos-
tí,“ informuje mestská časť na 
svojom webe. Alebo v  oran-
žovom stánku OLO v sobotu 
od 8.00 do 14.00 na trhovisku 
Žilinská. Dodatočná distribú-
cia je jednorazová, pričom 
každá zapojená domácnosť 
má nárok na 2 rolky, teda 50 
certifikovaných komposto-

vateľných vreciek. Ako nás 
informovali na zákazníckej 
linke OLO, vrecká vám dajú, 
aj keď pri sebe nebudete mať 
občiansky preukaz, stačí na-
hlásiť vašu adresu a podpísať 
sa.

Viacero Petržalčanov sa 
sťažovalo, že sa vrecká neda-
jú vyzdvihnúť aj v  Petržalke. 
„Rokujeme s  partnermi, aby 
sa na jeseň distribúcia pria-
mo z ich strany uskutočnila aj 
u nás v Petržalke,“ informova-
la Petržalka na svojej facebo-
okovej stránke.  (pn)

Zbierka pre školákov v núdzi

Kompostovateľné  
vrecká bezplatne
Ak sa vám už minuli vrecká na kuchynský 
odpad zo štartovacieho balíčka, môžete si 
ich bezplatne vyzdvihnúť na dvoch miestach 
v Bratislave.

Vyšší príspevok na 
kontajnerové stojiská
V júni jeho navý-
šenie z pôvodných 
maximálne 2656 na 
5000 eur schválili 
miestni poslanci.

Možno vyriešia 
aj vaše trápenie

Prečo si ľudia dajú tú námahu a cestujú až 
z Banskej Bystrice do salónu v Petržalke?

Slnečnice Zóna Mesto sú špecifickou časťou Petržalky. Aj preto, že tu nájdete prevádz-
ky, ktoré nemajú na Slovensku konkurenciu.

Technológia ProLysa je riešením pre bondínky, ryšavky, ľudí s tetovnaím, ale aj ženy v 
menopauze.

➤
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d á t o v e j 
analýze, dnes vyrába a mode-
ruje spoločenské kvízy. Bavia 
ho viaceré spoločenské hry, 
scrabble však prepadol. Kni-
hou, ktorú najčastejšie otvára 
a číta, je Slovník slovenského 
jazyka. 

Aj na túre  
hľadajú nové slová 

Pýtam sa ho, aké slová 
existujú s  písmenom „x“. 
„Pax, nartex, latex, axel, ix, 
ex, exka, dokonca „exkino“ 
ako privlastňovacie prídav-
né meno,“ tvrdí a keď vidí môj 
údiv, nadviaže: „To je ešte nič. 

Viete, čo je slovo „gní“? Zvie-
racie prídavné meno od an-
tilopy gnu.“ Super, takže Jarka 
a  Majka byť v  hernom pláne 
nemôžu, ale gnu áno, reagu-
jem takmer až dotknuto.

Peter Barák dokáže pobaviť 
diskusiou o  obyčajných slo-
vách. „Mňa už asi nešokuje 
žiadne slovo,“ hovorí, „hoci 
včera mi  priateľka Ivan-
ka poslala slová – melafýr 
a  migrifič, to ani neviem čo 
je (pref íkanec,pozn.red.).“ 
Pýtam sa ho, či ich komu-
nikácia sa bežne točí okolo 
nových slov. „Jasné, baví nás 
objavovať nové slová v  slov-
níkoch. Doma v nich dokonca 
listujeme častejšie ako hráme. 
S  priateľkou totiž v  scrabble 
v obývačke často prehrávam. 
Ja som v  celkovom rebríčku 
slovenská trinástka (V toh-
toročnom Slovenskom pohári 
druhý), ona je 37-čka, pri-

znávam, že to ťažko nesiem. 
Rád síce hrám, ale rád aj vy-
hrávam,“ hovorí úprimne, ale 
stále so smiechom. 

Hrou sú obaja tak pohltení, 
že aj predĺžené víkendy plánu-
jú podľa toho, kde sa konajú 
turnaje. Aj na túre myslíte na 
scrabble, spýtam sa skôr s hu-
morom. „Takmer vždy. Pria-
teľka je biologička, hovorí 
mi rad-radom názvy rastlín, 
ktoré vidí a  ja si ich dávam 
do slovníka. Pozerám, či ide 
o  platné slovo. Minule som 
tak objavil rastliny s  názva-
mi - pakost, kyprina, borák, 
hadovník. Na náučnej tabuli 
sme zas našli slovo gudrón. 
Automaticky sa mi v  hlavne 
objaví otázka, či je slovo plat-
né. Hneď ho hľadáme. Horšie 
je, keď nie je signál. Vtedy si 
ich píšeme do notesa alebo si 
slová fotíme, a potom sa po-
náhľame do hotela, aby sme 
si ich vyhľadali.“ Tá predstava 
vo mne vyvolá smiech. Peter 
Barák sa smeje so mnou. (in)

foto: archív P. B., in

„Guľa? Ľalia? Keď mi 
na turnaji ktosi zložil 

slovo topoľ, dal som námietku. 
Veď neďaleko môjho bydliska 
je Topoľčianska a určite v nej 
nie je mäkké ľ. Po turnaji som 
sa šiel na ulicu osobne pozrieť. 
Fakt tam ten mäkčeň je, ale 
v  živote som si to nevšimol,“ 
smeje sa a  vysvetľuje, že 
rodičia sú zo Skalice, on 
vyrastal v Petržalke. „Ľ ne-
používame.“ 

Tvrdí, že odkedy hrá 
súťažne scrabble, jeho 
gramatika sa extrémne 
zlepšila. Rovnako aj slovná 
zásoba. „Slová „vypäť a za-
päť“ používam doma z  rece-
sie často. Ale rýdzo slovenské 
„cúdiť, kopnieť, hôliť“, tie sú 
fakt nepoužiteľné. Maximál-
ne na pobavenie spoločnosti.“ 
Rovnako ako chyták - V kotli 
sa už varí guľáš. Kde je vo vete 
gramatická chyba? Väčšina 
ľudí povie – guľáš, pritom ne-
správne je „v kotli“. Správne sa 
povie „v kotle“.

Kedysi vraj lietali aj 
scrabblovnice 

Keď sa stretneme na terase 
petržalského pubu, rovno vy-
tiahne scrabble. Spoločenskú 
hru pre dvoch hráčov, ktorej 
cieľom je do políčok skladať 
slová a  získať čo najviac bo-
dov. „Citoslovcia ani vlastné 

mená nepoužívame, ostatné 
vám poviem počas hry, mám 
tu online slovník,“ hovorí a ja 
nedbám. Zaujíma ma, ako 
hrajú skúsenejší. Už po dru-
hom kole je mi jasné, že do 
limitu 22 minút pre hráča na 
hru, by som sa nezmestila. 
Šokuje ma slovom „úfať“, do-
konca aj „he“ ako opytovacia 
častica je v  pohode, aj „fa“ 

solmizačná slabika, aj slo-
vo „zviď“, ale môj duchovný 
smer „zen“ sa v  slovníku ne-
nachádza. Zamietnuté. To ma 
ide poraziť. Pýtam sa ho, či sa 
na turnajoch hráči nehádajú. 

„Pamätníci spomínajú, že ke-
dysi tam lietali aj scrabblovni-
ce, ale toto som ja už nezažil,“ 
reaguje. 

Poradí mi, aby som zo slova 
„ľavý“, spravila „kľavý“, ´zaro-
bím ešte zopár jeho dobrými 
tipmi, aj tak hra končí pome-
rom 355:302 v jeho prospech. 

„Priemerný počet bodov na 
hráča je okolo 400-450 bodov. 
Kto však vie položiť nad 300 
bodov, môže ísť na súťaž,“ 
navrhuje mi a ja s vďakou od-
mietam. Začiatky musia byť 
na sebavedomie náročné, ho-
vorím mu. „Niečo podobné sa 
stalo aj mne. V roku 2018 som 
šiel na prvú súťaž. Vyhral som 
len jednu partiu zo siedmich 
a ďalší deň som preležal chorý 
v depresii v posteli,“ smeje sa 
už dnes a pripomína, že to už 
mal za sebou desať rokov pra-

videlného hrania s  mamou, 
ktorej prvé scrabble kúpil ke-
dysi ako darček.

Na turnaje ho vrátila 
v  roku 2021 až pandémia. 
Hralo sa online, mohol po-
užívať vytlačený zoznam 
3-písmenových slov, čo na-
živo povolené nie je, vyhral 
tri zápasy zo siedmich, po-
tom znova, povzbudilo ho 
to. „Hovoril som si, že ostatní 
majú predo mnou náskok 20 
rokov odohratých turnajov 
(súťažne sa na Slovensku hrá 
scrabble od roku 1999,pozn. 
red.), jedinú šancu, ako ich 
poraziť, som videl v  tom, že 
sa všetky slová naučím na-
spamäť,“ spomína. 

Medzi hráčmi je vraj veľa 
učiteľov. Aj on sám vyštudo-
val učiteľstvo, hoci v  škole 
neskončil. Istý čas sa venoval 

➤
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Celý Londýn pozná Beaua 
Bellhama, no len niekoľko dô-
veryhodných vie, že pracuje aj 
pre ministerstvo vnútra. Keď 
sa jeho priateľ prezlečie za 
lokaja, aby si našiel manželku, 
Beau to považuje za vynikajúci 
nápad. Rozhodne sa vydávať 
za komorníka, aby odhalil 
zradcov kráľovstva. Nepočíta 
však s tým, že mu cestu skríži 
sebavedomá slúžka, ktorá 
dokáže človeku urobiť zo 
života peklo. Chystá sa vari 
prekaziť jeho poslanie?

Merricka som spoznala na 
pracovnom pohovore. Vlastne 
nie, stalo sa to o dvadsať 
minút skôr, keď mi vtrhol 
do kabínky na prezliekanie. 
Polonahá som mu zabuchla 
dvere pred nosom, preto si 
určite viete predstaviť, ako 
som zamrzla, keď som zistila, 
že ten grobian je môj poten-
ciálny šéf. Pohovor sa skončil 
hádkou. S touto prácou som 
sa teda v duchu rozlúčila, až 
kým som nenašla pozvánku na 
druhé kolo pohovoru. Prečo 
mi po takom fiasku dali šancu?

V priebehu tisícročí sa vyvi-
nuli praktiky, ktoré využívajú 
uzdravujúcu energiu dychu 
na liečbu fyzických a dušev-
ných problémov. V čínštine 
sa táto energia nazýva čchi, 
v sanskr te prána a v tibetčine 
lung. Nedostatok tejto energie 
môže spôsobiť choroby tela 
a mysle, ako zmätok, hnev 
a smútok. Geše YongDong 
Losar nám ponúka overené 
praktiky, ktoré vytvárajú ľahkú 
cestu k väčšiemu pokoju, sile 
a jasnosti mysle.

Čo sa stane, keď zídeme 
z vychodených koľají? Na severe 
Švédska neznáma dievčina 
naskočí na vlak a ocitne sa 
v Štokholme. Zapletie sa do bitky 
a skončí na polícii, kde sa spustí 
vyšetrovanie vo veci jej identity. 
Prípadu sa ujme kriminálna 
komisárka Jeanette Kihlbergová, 
no vzápätí sa všetko skomplikuje. 
Zdá sa, že prítomnosť dievčiny 
súvisí s dvoma vraždami s každou 
novou stopou sa zamotáva už 
beztak zložitý vzorec súvislostí. 

Predstavujeme vám vynikajú-
ci detektívny román, ktorý je 
jednou z posledných kníh Agathy 
Christie. V príbehu sa počas hal-
loweenskeho večierka trinásťroč-
ná Joyce Reynoldsová prizná, že 
raz bola svedkom vraždy. Dievča-
ťu, ktoré má povesť chválenkárky, 
nikto neverí, a tak sa rozhodne 
odísť. O pár hodín ju však nájdu 
v dome – utopenú v kadi s vodou 
a jablkami. V zúfalej situácii požia-
dajú o pomoc známeho detektíva 
Hercula Poirota.

Valerie Bowmanová: 
Komorník, ktorý ma 

miloval

Vi Keelandová: 
Projekt šéf

Geshe YongDong Losar: 
Pokojný dych,  
pokojná myseľ

Erik Axl Sund: 
Nečas

Agatha Christie: 
Halloweensky večierok

„Ako Petržalčanovi mi robilo najväčší 
problém písmeno „ľ“. Keď som začal hrať 
scrabble, ani som ho nevedel vysloviť. Do 
žiadneho slova sa mi nehodilo,“ spomína 

s úsmevom Peter Barák (38), aktuálne druhý 
hráč v kvalifikačnom rebríčku pred októbro-

vými majstrovstvami Slovenska v scrabble. 

„Priemerný počet bodov 
na hráča je okolo 400-450 
bodov. Kto však vie položiť 
nad 300 bodov, môže ísť na 

súťaž.“

Peter Barák: Aj „exkino“ je v scrabble 
platné slovo. Čo vlastne znamená?

Veľká cena 
Petržalky

V  sobotu 16. septembra 
2023 sa v priestoroch pizzerie 
Lamia na Jasovskej 3 usku-
toční Veľká ceny Petržalky 
v  scrabble. Je to záverečný 
z 15 kvalifikačných turnajov na 
Majstrovstvá Slovenska, ktoré 
budú v  Liptovskom Mikuláši. 
Hrá sa sedem zápasov, od 9h 
do 17h. Každá partia trvá ma-
ximálne 44 minút. Prihlásiť sa 
môžete aj vy. Viac informácií 
na www. hramescrabble.sk 
koncom augusta. 

Ak sa chcete prísť pozrieť, 
ste pozvaní. „Ja som však 
presvedčený, že oveľa zá-
bavnejšie je prísť si zahrať,“ 
hovorí Peter Barák. Pre do-
mácich hráčov, ktorí po-
trebujú posmeliť, plánuje 
začiatkom septembra ešte 
pred Veľkou cenou urobiť 
ako test malý turnaj. Infor-
mácie o ňom nájdete na FB 
stránke Chcem sa živiť hra-
ním scrabble.

Aktívna slovenská scrabble komunita má asi 100 ľudí, na turnajoch sa ich stretáva 30 až 
50. V Petržalke klub scrabble nie je, Peter Barák zatiaľ zoskupil okolo seba len zopár nad-
šencov. Začali sa stretávať v Superbare na Beňadickej. „Keď bude záujem, možno raz bude 
aj klub,“ dodáva. Na fotografii Peter Barák počas hry proti úradujúcej majsterke Slovenska.

Po zápasoch sa hráči najčastejšie bavia o slovách, ktoré padli. Rekordné je slovo 
„oblôčika“ na políčkach, kde je dvakrát trojnásobok slova. Hráčka zaň vtedy získala 302 
bodov! Toľko, koľko niektorí nahrajú za celý zápas...

Najčítanejšie knihy 
Petra Baráka: Pravidlá 
slovenského pravopisu, 
Krátky slovník sloven-
ského jazyka a niekoľko 

zväzkov Slovníka súčas-
ného slovenského jazyka.

S priateľkou Ivankou a 
mamou Oľgou, ktoré sú tiež 
aktívnymi hráčkami.

➤

➤
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vo vedení organizácie ria-
diteľov a  riaditeľky, ktorých 
práca by spĺňala naše štan-
dardy a  požiadavky na vý-
kon či transparentnosť, ale 
aj morálne hodnoty, ku kto-
rým sa na Miestnom úrade 
Petržalka hlásime,“ napísala 
nám hovorkyňa Petržalky 
Mária Halašková s  tým, že 
KZP pod Martinom Ko-

čiškom, ktorý bol poverený 
vedením minulý rok, fungu-
jú lepšie.

Podľa jej slov navyše 
z  komplexného interného 
auditu po odvolaní bývalé-
ho vedenia KZP vzišlo, že 
KZP vznikli v roku 1986 nie 
ako rozpočtová organizácia, 
ale ako kultúrno-osvetové 
zariadenie. Prečo je rozdiel 
podstatný? „Zatiaľ čo pri 
rozpočtovej organizácii ria-
diteľa vyberá zastupiteľstvo 
na návrh starostu, pri kul-
túrno-osvetovom stredisku 
je výber de facto priamo na 
starostovi, ktorý sa rozho-
duje na základe verejného 
vypočutia kandidátov, po-
dobne ako pri voľbe riaditeľa 
SND,“ vysvetľuje Mária Ha-
lašková.

Aj preto budú poslanci na 
septembrovom zastupiteľstve 
hlasovať pre jeden z  troch 
možných scenárov ďalšie-
ho fungovania KZP. „Buď sa 
KZP rozhodnutím zastupi-
teľstva takpovediac nanovo 
založia ako rozpočtová/prí-
spevková organizácia mest-
skej časti a ich štatút kultúr-
no-osvetového zariadenia sa 
zruší alebo bude akceptovaný 
a  implementovaný zistený 
skutkový stav a  začne sa pri 
výbere vedenia ako aj fungo-
vaní KZP uplatňovať postup 
ako pri kultúrno-osvetovom 
zariadení,“ vymenúva prvé 
dve možnosti hovorkyňa. 
Tou treťou je, že sa KZP ako 

samostatná organizácia zru-
šia úplne a  začlenia sa pod 
miestny úrad, napríklad vo 
forme oddelenia alebo referá-
tu kultúry. 

Ak majú domy kultúry 
prežiť, musia zaujať miestnu 
komunitu. A  to sa nepodarí 

koncertmi a  akciami menši-
nových žánrov, ale skôr wor-
kshopmi pre deti aj bežných 
dospelých a  seniorov, swap-
mi, krúžkami, klubovňami... 
Domy kultúry sa potrebujú 
otvoriť ľuďom, zapojiť ich do 
samotnej tvorby kultúrneho 

života, opýtať sa ich, čo by 
vlastne chceli a  čo im chý-
ba k  tomu, aby tieto kultúr-
ne stánky vyhľadávali aj ako 
miesta na spoločné stretnu-
tia. 

(in)
foto: KZP, MČ Petržalka

S P O L O Č N O S Ť S P O L O Č N O S Ť

GRAFIKY
P R I N T Y  A  U M E N I E

A R T A T T A C K S H O P . S K
VYBAVTE RÝCHLO DARČEK, KTORÝ POTEŠÍ.

KZP je rozpočtová organi-
zácia Petržalky s rozpoč-

tom 1,5 milióna eur. Avšak 
len na mzdy (takmer 770-tisíc 
eur), odvody (takmer 270-ti-
sic eur),odchodné, odstupné 
či náhrady PN minie ročne 
vyše jeden milión eur. Ďal-
šie desiatky tisíc eur zhltnú 
energie. Príjmy KZP za rok 
2022 boli 321 813 eur, z toho 
147 487 eur z  prenájmov 
priestorov a  82 858 eur zo 
vstupného. Zrejme nikto ne-
predpokladá, že kultúra bude 
zisková, otázka však je, či KZP 

v tejto podobe a s týmito vý-
davkami nie je pre samosprá-
vu príliš veľký finančný kom-
fort. Navyše, ak najzásadnej-
šie kultúrne podujatie – Dni 
Petržalky – organizuje úrad 
vo vlastnej réžii a nejde o  je-
dinú akciu. Oddelenie kultúry 
usporadúva aj Petržalka fest - 
Ukončenie leta na Tyršovom 
nábreží, SNP - Nezabúdajme, 
Osobnosť Petržalky a čiastoč-
ne aj Seniorfest 2023 a Leto na 
Draždiaku.

Dva útvary na organizáciu 
kultúrnych podujatí v  jednej 
mestskej časti a fakt, že KZP 
je už rok bez riaditeľa, nás 
viedli k otázke, kedy sa Petr-
žalka chystá vypísať výberové 
konanie na nového riadite-
ľa, prípadne plánuje, že KZP 
prejdú priamo pod úrad? 

„Predchádzajúce výberové 
konania (rozhodujú poslan-
ci, pozn.red.) nezabezpečili 

potrebujú resuscitovať
Na septembrovom miestnom zastupiteľstve by 

mali poslanci rozhodnúť, ako budú ďalej fungo-
vať Kultúrne zariadenia Petržalky (KZP), ktoré 

spravujú tri petržalské domy kultúry -  
Dom kultúry Zrkadlový háj, Dom kultúry Lúky 

a CC Centrum. 

Kultúrne 
zariadenia Petržalky 

Na rok 2023 sa náklady na 
mzdy opäť navyšujú, a  to 
o  vyše 40-tisíc eur. „Navý-
šené rozpočtové prostriedky 
súvisia s  dvomi valorizácia-
mi platov zamestnancov vo 
verejnom sektore (január 
a  september 2023). V  roku 
2023 prijalo KZP 6 nových 
zamestnancov, v  súčasnosti 
má 55 zamestnancov, z toho 
14 na skrátený pracovný 
úväzok,“ informoval nás 
Martin Kočiško, dočasne 
poverený riaditeľ KZP.

Sú medzi nimi upratovačky, 
vrátnici, pokladníci, osvetľova-
či-zvukári, technici, elektrikár, 
údržbár, ekonómovia, vedúci.... 
Aký je počet ľudí, ktorí sa stara-
jú o originálny program KZP? 
„O originálny program KZP 

sa starajú všetci zamestnanci 
KZP podľa svojho pracovného 
zaradenia,“ odpovedal Martin 
Kočiško. (Podľa organizačnej 
štruktúry z  marca 2023 by 
mali byť v  Cik-Cak centre 2 
kultúrno-osvetoví pracovníci, 
v DK Lúky jeden, v DK Zrkad-
lový háj dvaja, na Úseku tvor-
by programu sú šiesti. Vedú-
cich rôznych úsekov vrátane 
riaditeľa je 11.pozn. red.) 

V záverečnej správe KZP za rok 
2022 sa spomína „Častý výskyt 
krátkodobej a  dlhodobej pra-
covnej neschopnosti u  zamest-
nancov KZP...“ a tiež, že „dohody 
o prácach vykonávaných mimo 
pracovného pomeru využívame 
hlavne na preklenutie prácene-
schopnosti našich zamestnan-
cov...“ V roku 2022 pracovalo pre 

KZP aj cca 50 dohodárov, v roku 
2023 odpracovalo pre KZP as-
poň hodinu 31 dohodárov. 
Zaujímalo nás, či častá prácene-
schopnosť súvisí s vyšším vekom 
zamestnancov. „V dôchodko-
vom veku je 11 zamestnancov 
KZP. Vekový priemer oproti roku 
2022 klesol z  51,31 na 49,49. 
Z  týchto zamestnancov bol 
v roku 2023 jeden na krátkodo-
bej PN. Na dlhodobej PN má KZP 
štyroch zamestnancov, z  nich 
jeden dosiahne dôchodkový vek 
v  tomto roku,“ uviedol Martin 
Kočiško s tým, že výrok o  „čas-
tom výskyte krátkodobej a  dl-
hodobej pracovnej neschop-
nosti u  zamestnancov KZP, sa 
viaže na ich kumulované čísla 
bežnej a  covidovej prácene-
schopnosti. 

Petržalka investovala de-
siatky tisíc eur do moder-
nizácie a  digitalizácie Kina 
Lúky. Má vymenené sedadlá, 
podlahovú krytinu, aj osvetle-
nie schodov, napriek tomu sa 
vo výročnej správe KZP píše, 
že v  prvom polroku 2022 „V 
Kine Lúky sa pre nezáujem 
divákov neodpremietalo až 
37 plánovaných predstavení“. 
Ani v  druhom polroku 2022 
(ktorý uz nebol poznamena-
ný pandémiou) záujem ne-
stúpol. Bolo odpremietaných 
64 predstavení, počet divákov 
522, čo vychádza 8 divákov 
na jedno predstavenie. Aké sú 

čísla za prvý polrok rok 2023? 
Čo robí KZP pre pritiahnutie 
diváka? 

„Príjmy za prvý polrok 2023 
sú 276 700,42 eur, z  toho 79 
394,31 eur predstavujú príj-
my zo vstupného. Slabé vý-

sledky Kina Lúky v  roku 2022 
boli spôsobené predovšetkým 
katastrofálnym stavom kino-
sály. Túto situáciu vyriešila aj 
vďaka podpore Audiovizuál-
neho fondu spomínaná mo-
dernizácia, ku ktorej prišlo na 

záver roku 2022. V prvom pol-
roku 2023 stúpla návštevnosť 
v  porovnaní s  výsledkami za 
celý predchádzajúci rok o 133 
%. Zvyšovanie návštevnos-
ti v  priestoroch, kde sa viac 
ako 10 rokov nepremietalo je 
nielen v dnešnej dobe beh na 
dlhé trate. Výsledky by však 
mohli naznačovať, že sa Kino 
Lúky vydalo správnou cestou. 
Na jeseň sa bude kino uchá-
dzať o  členstvo v  prestížnej 
organizácii Europa Cinemas, 
ktorej členom je aj Artkino za 
zrkadlom, čo by kinu prinieslo 
dodatočné, mimorozpočtové 
financovanie z  európskych 
prostriedkov,“ uviedol Martin 
Kočiško.

„Pokiaľ ide o  programovú 
jeseň a zimu v gescii KZP, po-
kračujeme v  programe, ktorý 
reflektuje 50 rokov sídliska 
Petržalka. Pripravujeme aj 
viacero podujatí súvisiacich 
s  30 rokmi výstavby Domu 
kultúry Zrkadlový háj (ver-
te mi, je sa na čo tešiť !). Od 
osláv pred domom kultúry, 
určených všetkým vekovým 
skupinám, cez výstavu foto-
grafií z  výstavby tejto skoro 
už legendárnej budovy, až po 
spomienkový koncert s veľký-
mi menami, ktorý dá výročie 
DK ZH do kontextu so znovu-
otvoreným kultovým Klubom 
za zrkadlom,“ uviedol Martin 
Kočiško.

„Čaká nás ďalší ročník Fes-
tivalu zmierenia, s  fantastic-
kými Pokošovcami a  Metro-
politným orchestrom, festival 
Folk Blues Session v DK Lúky, 
mnoho koncertov folkových 
(Radůza, Zdeněk Vřešťál, 
Karel Plíhal, Jan Burian, Jiří 
Dědeček, Zuzka Homolová), 
flamenco koncert skupiny Cu-
riosity Quartet, z  jazzu pravi-

delná séria hrania Traditional 
& Revival bandu, či tradičné 
Večery autentického folklóru. 
V  rámci menšinových žánrov 
tiež posilňujeme dramatur-
giu DK Lúky sériou Jazzové 
pódium, Bluesové pódium 
a  Bluesrockové pódium. Po-
kiaľ ide o CC Centrum, okrem 
dlhodobo obľúbených pod-
ujatí pokračujeme v  nových 
formátoch Music Moments 
a  Zlaté televízne návraty. 
Z  divadla by sme radi upo-
zornili na pokračovanie 
každomesačných Klenotov 
českej komédie s  Divadlom 
Bez zábradlía a  pokračujúcu 
spoluprácu na premiére pred-

stavenia Petržalské príbehy. 
O tomto všetkom, a aj o ďal-
ších podujatiach, a  o projek-
toch ako Seniorfest a  Via-
nočná Petržalka, sa môžu 
petržalskí priaznivci kultúry 
informovať na našej webovej 
a FB stránke.“

Možno by to chcelo trocha 
„oživiť“ program, ktorí bude 
pre širšie vrstvy Petržalčanov 
a nielen pre špecifické publi-
kum, pretože potom sa stáva, 
že sa koncert objaví sotva 
desať ľudí. A možno by to 
chcelo trocha „oživiť“ aj zosta-
vu zamestnancov, ktorí budú 
vedieť odhadnúť, o  čo dnes 
majú ľudia záujem. 

Najväčší záujem v  KZP je 
o  akcie, ktoré organizujú 
iné subjekty a  od KZP si 
priestory len prenajímajú. 
Pravda alebo nie? 

„Každá spoločenská ale-
bo kultúrna akcia, ktorá sa 
realizovala a  bude realizo-
vať v  priestoroch KZP, vy-
chádza z  dramaturgického 
plánu KZP a  samotné KZP 
sa podieľa na realizácii ta-
kýchto spoločenských alebo 
kultúrnych akcií,“ uviedol 
Martin Kočiško. „Dôležitou 
súčasťou dramaturgie KZP 
je aj segment spolupráce 
s  podielom na vybranom 
vstupnom, ktorý sme od 
jesene 2022 začali inten-
zívne posilňovať. V  prvom 
polroku to prinieslo výbor-
né a  lukratívne spolupráce, 
ako príklad môžeme uviesť 
koncert Honzu Nedvěda ml., 
Katky Koščovej, divadelné 
predstavenie Lordi Maroša 
Kramára, či začiatok pláno-
vanej dlhodobej spolupráce 
s  Divadlom bez zábradlí. 
Tento model prináša výraz-
né osvieženie dramaturgie 
v  inak honorárovo nároč-
ných formátoch, ako sú di-
vadelné predstavenia, alebo 
koncerty známych umelcov.“

Viac ako dve tretiny rozpočtu KZP zhltnú mzdy a energie. 
KZP tým dnes pripomína „organizáciu pre organizáciu“.

Kino Lúky sa minulý rok trápilo – len 8 divákov na predstavenie

Originálne programy KZP na druhú polovicu tohto roka: 
Možno by to chcelo akcie aj pre širšie vrstvy.
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Mesto napriek tomu ne-
vypustilo lokalitu z  re-

alizácie nájomného bývania, 
ktoré nutne potrebuje. Kon-
com júna mestskí poslanci 
schválili zmeny a  doplnky 08 
územného plánu hlavného 
mesta (ÚPN), v  ktorom pre 
päť petržalských lokalít menia 
funkčné využitie. Na Šusteko-
vej z  501 – zmiešané územia 

bývania a  občianskej vybave-
nosti, na: obytné územia - 101 
- viacpodlažnú zástavbu obyt-
ného územia a  územia mest-
skej zelene – 1110 - parky, sa-
dovnícke a lesoparkové úpravy. 

Miestni obyvatelia s  vý-
stavbou nesúhlasili. Petíciou 
dosiahli aspoň to, že na mies-
te vzrastlých stromov na par-
celách č. 5431/1 a  č. 5431/2 

bude park. Spokojní však nie 
sú, obávajú sa zahusťovania 
aj „dopravného lievika“ Bo-
sákovej a Dolnozemskej cesty 
s  mostami Apollo a  Prístav-
ným mostom a  železničnou 
traťou, na ktoré sa napája 
doprava z  celej Petržalky. 
V  rámci vyhodnotenia pri-
pomienok mesto túto obavu 
neakceptovalo. „Konkrétne 
opatrenia na komunikačnej 
sieti s  vyhodnotením vplyvu 
priťaženia dopravy, nové-
ho dopravného potenciálu 
v  širšom okolí a  preverenie 
funkčnosti dopravnej ko-
munikačnej siete pre všetky 
druhy dopravy, rovnako ako 
návrh kapacít budú predme-
tom ďalších stupňov PD pre 
každú lokalitu samostatne,“ 
argumentovalo.

Pre budúcich nájomníkov 
sú však zaujímavé pripomien-
ky ďalších subjektov. 

Trojité zasklenie okien
Po výhradách Regionálneho 

úradu verejného zdravotníc-
tva hl. m. Bratislava o hlukovej 
záťaži na Šustekovej sa na ma-
gistráte uskutočnilo stretnutie, 
„na ktorom však zástupco-
via RÚVZ Bratislava hlavné 
mesto opätovne namietali 4 
lokality (vrátane Šustekovej, 
pozn.red.,) ako nevhodné pre 
funkciu bývania z hľadiska lo-
kálnych hlukových podmienok 
a  požadovali ich vypustenie 
z návrhu ZaD 08. Žiadateľ vo 
svojom liste zo dňa 14.12.2022 
súčasne objasnil možné spôso-
by zabezpečenia protihlukovej 

ochrany týchto území/loka-
lít navrhovaných pre bytovú 
zástavbu (protihlukové steny, 
zemné valy, pavlačové typy 
domov s odvrátením obytných 
miestností od zdrojov hluku, 
zvukovo- izolačné obvodové 
plášte, trojité zasklenie okien, 
účinné vetranie bytov pri za-
tvorených oknách, predstava-
né bariérové domy, izolačná 
zeleň ai.)...“ citujeme z  VZN, 
v  ktorom boli uverejnené 
pripomienky aj ich vyhodno-
tenie. Napokon RÚVZ Bra-
tislava skonštatoval, že štyri 
namietané lokality, vrátane 
Šustekovej, možno zahrnúť 
do ZaD 08, keďže ich pripo-
mienky majú len odporúčací 
charakter.

Národná diaľničná spoloč-
nosť, a. s. lokalitu Šustekova 
takisto neodporučila. 

„Vzhľadom na to, že ide 
(spolu s  Viedenskou cestou, 
ktorá je ďalšou z petržalských 
lokalít,pozn. red.) o najexpo-
novanejšie úseky diaľnic D1 
a  D2 s  najvyťaženejšími do-
pravnými intenzitami v celej 
Slovenskej republike a s vyso-
kými prekročeniami prípust-
ných hodnôt hluku, vibrácií 
a neposlednom rade aj s veľ-
mi zlou kvalitou ovzdušia,“ 
vyjadrili sa. Upozornili tiež, 
že požiadavky bytových do-
mov na ochranu proti hluku 
z diaľnice nebudú akceptovať. 
„Realizácia protihlukových 
opatrení bude výhradne ve-
cou na strane investora, resp. 
majiteľa budúcej zástavby.... 
Nakoľko je predpoklad, že 

hladina zvuku pred fasádou 
bytových domov bude prekra-
čovať prípustné hodnoty, po-
žadujeme zabezpečiť vetranie 
obytných miestností iným 
spôsobom ako pootvorenými 
oknami, fasádu korigovať 
správnym návrhom zvukovej 
izolácie obvodového plášťa 
v  kombinácii s  umelou for-
mou vetrania.“

Mesto reagovalo, že „na-
vrhne vhodnú priestorovú 
konfiguráciu a  orientáciu 
fasád, s  ohľadom na účinnú 
ochranu pred hlukom, bude 
predmetom prípravy ďalších 
stupňov PD“.

Železnice SR rovnako upo-
zornili, že „miesta výstavby 
nachádzajúce sa v  ochran-
nom pásme dráhy, môžu byť 
ohrozené negatívnymi vplyv-
mi a  obmedzeniami (hluk, 
vibrácie, vplyv prevádzky 
trakcie) spôsobenými bežnou 
železničnou prevádzkou“. 
Náklady na realizáciu týchto 
opatrení hradí investor navr-
hovanej výstavby, „vlastníci 
nebudú môcť voči prevádz-
kovateľovi železničnej trate 
uplatňovať akékoľvek požia-
davky na elimináciu nepriaz-
nivých účinkov železničnej 
prevádzky“.

„Na základe dorokovania 
s  Ministerstvom dopravy SR 
boli z  upraveného návrhu 
ZaD08 vypustené časti lokali-
ty KR/PE/3 (Šustekova), ktoré 
sa nachádzajú v  ochrannom 
pásme dráhy železníc,“ reago-
valo mesto. (in)

výkres: Magistrát

Na Rusovskej ceste, pri 
križovatke Jungman-

novej s  Jantárovou cestou, je 
popri ceste odstavná plocha, 
kde zvyknú šikmo parkovať 
autá. Ide o oblasť, ktorá tesne 
susedí s PAAS, ale už nie je jej 
súčasťou. Nedávno tu všetky 
zaparkované autá dostali pa-
puču, odvtedy tu parkujú den-
ne bez problémov.

Zaujíma ma preto, či sa na 
tejto ploche pri ceste parko-
vať môže alebo nie.

 Miroslava
(pozn.red. „Vami uvede-

ná plocha pri ceste v  blíz-
kosti križovatky Jungman-
nova a  Jantárová cesta nie 
je odstavná. Je to miesto 
mimo cesty – úsek, na kto-
rom platí zákaz zastavenia 
vyplývajúci z  tam osadenej 
zvislej dopravnej značky. 
Hliadky mestskej polície vo-

dičov parkujúcich svoje vo-
zidlá na tejto ploche riešia 
za nerešpektovanie zákazu 
zastavenia. Zaoberáme sa 
každým oznámením prija-
tým prostredníctvom linky 
159 a  riešime aj všetky po-
rušenia zistené vlastnou 
činnosťou,“ informovala nás 
hovorkyňa Mestskej polície 
Bratislava Barbora Krajčo-
vičová.)

Prosíme Vás o  vyriešenie 
problému cesty na Ges-

sayovej ulici. Pred vchodom 
č.47 a garážami.

Táto cesta je dlhodobo 
v  zlom stave, riešime už viac 
ako dva roky. Oprava by mala 
zabrať asi 50 – 60 metrov cesty. 
Výtlky na ceste poškodzujú   
nápravy áut, autá musia kľuč-
kovať, pričom ohrozujú tade 
idúcich chodcov, a  keď prší, 
sú tam také bariny vody, že sa 
tade nedá prejsť. Preto prosí-
me, aby ste dali podnet na sta-
rostu p. Hrčku, aby pomohol 
s  investíciou na opravu tejto 
komunikácie. Myslíme si, žeby 
sa dalo dať cestu do poriadku.

  Ďakujem za občanov 
 z Gessayovej  ulice

(pozn. red. Dávid Pavlík, 
referát komunikácie Petr-
žalky: „Mestská časť v  roku 
2023 neplánuje opravu da-
ného úseku, a  to vzhľadom 
na nastavenú stratégiu 
opráv i  obmedzený rozpo-
čet. V  rámci plánu opráv 
sa v  tomto roku samosprá-
va chce sústrediť na opra-
vy chodníkov v  havarijnom 
stave vo vlastnej réžii. Ďal-
ším faktorom je cenová ná-
ročnosť prípadnej opravy na 
Gessayovej (nacenenie nad 
120 000 EUR.“)

Chcete sa s nami podeliť o radosť, skúsenosť či o to, čo vás v Petr-
žalke trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl petrzalskenovi-
ny@gmail.com alebo na našom Facebooku www.facebook.com/
petrzalske.noviny.

Tvorte s nami Petržalské noviny
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Dnes 21.7.2023, bola 
na parkovisku na Mly-

narovičovej, tabuľa, ktorá 
upozorňovala parkujúcich 
vodičov, že sa bude parko-
visko čistiť. A ako to skonči-
lo, dokumentuje fotografia. 
Potom sa budú Petržalčania 
rozčuľovať, že mestská časť 
nič nerobí. Sami sme si na 
vine, teda nezodpovední 
vodiči parkujúcich áut, ne-
rešpektujúci zákaz.

Jana Oravská

Sami sme si na vine

VA Š E  N Á Z O R YV Ý S TAV B A

Ďakujeme vám 
za krásnu 

sezónu a tešíme 
sa na vás v septembri 

v DK Ružinov.
www.gedur.sk

Deň predaja

zberateľských starožitností

Info: 0907 734 300  
Stará Vajnorská 17/A, Bratislava

   13.8.2023   26.8.2023   16.9.2023   23.9.2023 
      nedeľa         sobota         sobota        sobota

kedy?

kde?
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Na Šustekovej budú vetrať 
pri zatvorených oknách
„Problematická až nevhodná lokalita v bez-
prostrednom susedstve významných líniových 
zdrojov dopravného hluku (železničná trať, 
diaľnica D1 v Einsteinovej ul.) a ešte aj auto-
servisu nákladných vozidiel,“ týmto vyjadrením 
Regionálny úrad verejného zdravotníctva hl. m. 
Bratislava neodporúčal realizáciu mestských 
bytových domov na Šustekovej. Podobne na 
možnú výstavbu v lokalite Šustekova reagovala 
Diaľničná spoločnosť a Železnice SR. 

Objekt, ktorý tesne susedil so 
železničnou traťou, bol napokon zo 

zmien a doplnkov vyňatý. 
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„Počas stáže na Leheigh 
univerzite v  USA ma 

oslovila myšlienka fungova-
nia športu na univerzitách. 
Športovým programom tam 
pomáhajú najmä Alumni- 
hráči (odchovanci klubu, ktorí 
majú záujem spolupodieľať sa 
na rozvoji klubu), ktorí na da-
nej univerzite pôsobili. Preto 
sme sa rozhodli postaviť klub 
na podobných komunitných 
princípoch.“

Aká je vízia BSC pred novou 
sezónou a čo je pre petržal-
ský klub hlavná priorita? 

„Naším cieľom je, aby čo 
najviac detí športovalo a  zá-
roveň chceme v  každom 
ročníku vychovať hráčov do 
reprezentačných výberov Slo-
venska. Chceme im otvoriť 
dvere do basketbalovej Eu-
rópy, prípadne na univerzity 
v  USA. Vrcholom pôsobenia 
v  BSC by mala byť kategória 
U23 mladí muži.“

Udržujete vzťahy s  bývalý-
mi hráčmi vášho klubu?

„Zatiaľ sú na osobnej báze, 
ale máme v pláne organizovať 
pravidelné eventy a tieto vzťahy 

rozvíjať a prehlbovať. Sme veľ-
mi radi, že viacerých bývalých 
hráčov naša myšlienka oslovila 
a nezištne nám pomáhajú.“

Ako hodnotíte vzťah s mest-
skou časťou Petržalka?

„Dotácia pre veľké športové 
kluby nám výrazne pomáha 
vo fungovaní. Sme nesmierne 

radi, že prispievame k rozvoju 
infraštruktúry. Vybudovali sme 
dva streetbalové kurty v  TK 
Matchball. Organizujeme stre-
etbalový turnaj Engerau Cup na 
dostihovej dráhe. Mestská časť 
je veľmi aktívna, rekonštruuje 
sa športová hala na Prokofievo-
vej a veríme, že v nej budeme 
môcť čoskoro trénovať. Tešíme 
sa, že petržalské deti tak nebu-
dú musieť cestovať na tréningy 
do iných mestských častí.“ (ms)

foto: BSC Bratislava
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Pokračovanie zo strany 1
„Keď som sa sem kedysi 

sťahoval, bola terasa plná, 
bolo tu hračkárstvo, večierka, 
zelovoc, aj predajňa najroz-
merných šiat, tuším. Všetky 
priestory boli obsadené. Po-
tom otvorili neďaleký hyper-
market a  bol koniec,“ zhrnie 
pán históriu do dvoch viet. 
Sťažuje sa na stav terasy. Jeho 

známy na vozíku sa vraj do-
stane k  bráne len po jednej 
rampe, aj tú zrekonštruovalo 
blízke bowlingové centrum. 
„Kedysi to tu bolo živšie, ale 
dnes je piatok, je pekne, uvi-
díte, koľko tu bude večer se-
dieť ľudí. Lepšie na terase, 
ako doma,“ dodáva. Ľudia sa 
chcú stretávať a podniky ako 
táto kaviareň a  na opačnom 

konci terasy reštaurácia Flip 
sú zjavne jedna z  možností, 
kde to ide. Aj preto sa im na 
terasách darí. 

V reštaurácii spomína zná-
ma barmanky na niekdajšiu 
predajňu potravín. „Bola 
dobrá, lenže napokon si tam 
miestni chodili ráno naku-
povať už len rožky, takže ne-
prežili,“ hovorí a  ukazuje na 
ďalšiu známu, ktorá hľadá 
priestor pre svoj salón. „Vy-
hovuje mi táto lokalita. Prob-
lém priestorov na Tupolevo-
vej však je, že sú veľké. Jeden 
má 186 m2, druhý je o niečo 
menší. Mne by stačilo 30, 
maximálne 60 m2,“ vysvetľuje 
a spomenie aj nájomné, 12-ti-

síc ročne za väčší priestor ale-
bo 10-tisíc za menší, by nedo-
kázala zaplatiť.

Kaderníctva a  kozmetické 
salóny sú ďalšími prevádzka-
mi, ktorým sa na terase darí. 
Majú totiž svoju klientelu, 
ktorá za nimi cielene príde. 
Nie sú tak odkázané na ná-
hodných okoloidúcich. 

Nájomné kontra stav
Podobne je na tom Pavol 

Žák, ktorý má pod terasou 
na Tupolevovej už od roku 
1992 veľkoobchod s textilom 
na potlač a  reklamu. Jeho 

klientmi sú najmä reklamné 
spoločnosti či tie, čo potre-
bujú pracovné odevy a  berú 
väčšie množstvá tovaru. Vraví 
však, že susedov, ktorých po-
zná roky, neodmietne, ani keď 
prídu pre jedno tričko. 

Poloha je vraj preňho ide-
álna. Cez deň, keď pracuje, je 
Petržalka prázdna, dodávka, 
ktorá príde pre tovar, ho tu 
bez problémov naloží. A  keď 
sa Petržalčania vracajú z prá-
ce, on už končí. Len terasa je 
podľa neho v  biednom stave. 
„Družstvo do jej opravy nein-
vestovalo nič, ja sám som pred 
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„Ľudia majú záujem nakupovať bezobalovo, ale zároveň chcú, aby to bolo pohodlné,“ 
hovorí Dáša Jelínková. „K nám si treba priniesť vlastné nádoby, aj nákup trvá dlhšie, ale 
zvykajú si.“

Rušnejšia terasa pre obchod Pavla Žáka nie je rozho-
dujúca, ale tiež by ju privítal.

Ľudia sa chcú stretávať a Caffé Paris je jedna z mož-
ností, kde to ide. Aj preto sa podobným podnikom  na 
terasách darí.

➤

➤

➤

➤

Volám sa David Sedlár a  mám 14 rokov. S  basketbalom 
som začal v  septembri 2022 v  projekte BASKET FOR 

FUN, v družstve pre začínajúcich basketbalistov. Tento šport 
máme v  rodine – už moja babka hrala prvú ligu za Košice. 
Predtým, než som začal s  basketbalom, som robil rôzne 
športy: od gymnastiky cez plávanie po futbal, ale pri basket-
bale som cítil inú voľnosť ako pri všetkých ostatných špor-
toch. O BSC som sa dozvedel od rodinnej známej, ktorá nám 
povedala, že klub rozvíja nielen šport, ale aj charakter hrá-
čov. Na basketbale ma najviac baví štýl hry. Milujem aj našu 
komunitu a  radosť, kto-
rú mi basketbal prináša. 
BSC by som odporučil 
hráčom, ktorí s  basket-
balom začínajú a  chcú 
sa zlepšovať v  dobrom 
prostredí.

SEZÓNA 2022/23 
V KOCKE
MAJSTROVSTVÁ 
SLOVENSKA
U11 – 5 MIESTO
U12 – 3. MIESTO
U13 – 6. MIESTO
U14 – 3. MIESTO
U15 – 4. MIESTO
U17 – 5. MIESTO

MEDZINÁRODNÉ 
TURNAJE
U11 – 1. miesto 
na turnaji v Ostrave
U12 – 1. miesto 
na turnaji v Plzni
U12 – 3. miesto 
na turnaji v Zadare
U12 – 1. miesto BSC CUP
U14 – 1. miesto 
na turnaji v Plzni
U14 - 3. miesto 
na turnaji v Ostrave

PRIHLÁSTE SA NA BASKET FOR FUN
 Pre začínajúcich basketbalistov aj v neskoršom veku
 Možnosť pravidelného tréningu
 Prihlásiť sa v prvej polovici septembra
 Kontakt: bsc@bscbratislava.sk

budúcich reprezentantov

Úspešne pôsobil na lavičke extrali-
gového Komárna, s ktorým získal 

Alpsko-Adriatický pohár a skončil 
v najvyššej mužskej súťaži v prvej 

sezóne na výbornom druhom mieste. 
Napriek tomu nepokračoval vo vý-

borne našliapnutej kariére v senior-
ských basketbalových súťažiach, ale 
rozhodol sa venovať mládeži v BSC 

Bratislava. „Prečo?“ na to sme sa spý-
tali Richarda Ďuriša, šéftrénera BSC 
Bratislava a držiteľa medzinárodnej 

trénerskej licencie FIBA. 

David Sedlár za-
čínal s basketbalom 
v projekte BASKET 
FOR FUN. Na fotke 

s trofejou pre víťaza 
Engerau Cup 2023. 

Vodárenská veža - obľú-
bené miesto šantenia detí z 
tehelne. Rodný dom Jaroslava Guštafika v Durvayovej tehelni. Vľavo veža rozhľadne. 

BSC Bratislava družstvo 
U14 po zisku bronzových 

medailí na majstrovstvách 
Slovenska 2023.

Petržalský basketbal vychováva

Fotografie sú z knihy
Jaroslav Gustafik Spomienky 

Staropetržalčana.
Kniha vyšla vo vydavateľ-

stve Marenčin PT.
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 
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Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)Narodil sa v  malej osade 

pri Durvayovej tehelni, 
na pol ceste k rakúskej dedine 
Kittsee, na československo-ra-
kúskej hranici. Jeho každoden-
ná cesta z  osady do školy na 
Zadunajskej ulici mala štyri ki-
lometre. Avšak nie kvôli tomu 
sa deti z osady pri tehelni, kto-
ré spolužiaci prezývali „cihel-
ňákmi“, tešili na prázdniny. 

Príroda nám dáva viac 
ako „vnútropetržal-
ským“ deťom

„Prvý deň školských prázd-
nin. Tak, ako sa mi inokedy 
ťažko lúčilo s teplou posteľou, 
dnes už od siedmej ráno, cel-

kom čulý, pasujem sa s  hrn-
čekom bielej kávy, nedočkavý 
dňa. A  len čo sa mama po-
brala s  mliečnikom podojiť 
našu rohaňu – kozu Micu, už 
som vhupol do trenírok a hy-
baj do slnečného dňa,“ spo-
mína autor na svoje detstvo. 
„Mierim tam, kde sa aj bez 
dohovoru stretávajú chlapci 
z „Durvajky“. Tým je betónový 
mostík cez trávnatý jarok me-
dzi asfaltkou a dvorom stráž-
neho domčeka pána Sitára.“ 

Najskôr šli na moruše a po-
tom už kuli plány na zdolanie 
štvorposchodovej rozhľadne, 
rozpínajúcej sa na malej lúč-
ke pri tehelni. Mala 30 met-

Ako prázdninovali „cihelňáci“

Porovnajte si prázdniny súčasných petržalských detí s tými spred 
takmer 90 rokov. Autor knihy Spomienky Staropetržalčana Jaroslav 
Guštafik mal v roku 1936 jedenásť rokov.

rov, postavili ju v  roku 1933. 
„Veža poskytovala výhľad do 
širokého okolia až za hrani-
ce Rakúska a  Maďarska. Nie 
prvý raz sme sa z  nej kochali 
krajinou. Naše mamy nemali 
ani zdania o našich lezeckých 
výpravách.“

Aj druhý deň prázdnin sa 
začínal mostíkovou pora-
dou. Rozhodli sa ísť kúpať do 
„šutrovky“ pri Kapitulskom 
dvore. „Zo desať nás vyrá-
ža na trojkilometrovú túru. 
Šutrovka vznikla ťažbou štr-
kopieskov pri výstavbe okoli-
tých priemyselných závodov 
a tovární na začiatku 20. sto-
ročia. Kúpajúci musia dobre 

poznať nástrahy jej dna. Iba 
nedávno sa tu stala tragédia. 
Asi 10-ročný chlapec z  blíz-
kej Prokopovej sa utopil v  jej 
vodách. My dobre poznáme 
vyhliadnuté miesta a  okrem 
toho, každý z nás vie plávať. 
Veď sme zrastení s  prírodou 
od narodenia.“ 

Domov sa ide kratšou ces-
tou, ktorá vedie ovocným 
sadom. „Neboli by sme deti 
prírody, keby sme neochutna-
li zo zakázaného ovocia starej 
hrušky. Pokračujeme krížom 
cez polia, sem-tam musíme 
prejsť osiatym lánom, čo je 
riskantné. Poľný hájnik pán 
Morávek v  jeho lovecký seter 
v nás vzbudzujú strach.“

Bosí na strniskách
Ich detská vytrvalosť v šan-

tení bola nevyčerpávajúca. 
Dopĺňali ju však aj osožnejšou 
činnosťou – zbieraním obil-
ných kláskov na strniskách. 
„Každá rodina v  Durvayovej 
tehelni chovala hydinu a  na 
zbere kláskov sa zúčastňo-
val všetok drobizg. Aj na poli 
vládla veselosť a radosť v pre-
tekaní sa o najúspešnejší zber. 
Na strniskách sme sa pohy-
bovali zásadne bosí. Chôdza 
naboso po pichľavom strnisku 
vyžadovala osobitnú zruč-
nosť – zvláštny štýl kĺzavého 
našľapovania, ktorému sme 
sa tak naučili, že sme sa po 
strniskách aj naháňali!“

S  kamarátmi z  Janíkovho 
dvora - vtedy to bol ešte Po-
pperov majer, prosperoval 
pestovaním tabaku a chovom 
jatočného dobytka a  ošípa-
ných – hrávali futbal v strede 

hospodárskeho dvora. Auto-
vá čiara viedla popri kravíne, 
občas sa na ihrisku ocitol aj 
výkrmný býček. 

Dni im spestrovalo kúpa-
nie, futbal, longo – hra s  te-
nisovou loptičkou a drevenou 
pálkou na dve súperiace druž-
stvá, podobná americkému 
baseballu, odbíjanie blchy – 
z oboch strán zašpicatený ko-
lík v jamke a vyrážaný palicou 
na cieľ – akýsi predchodca 
golfu, skrývačka alebo hra na 
policajtov a zlodejov.

„Keď sa skončili prázdniny, 
my z 5. A sme zasadli do škol-
ských lavíc už v meštianke na 
Jánošíkovej ulici (pred asaná-
ciou Jazmínova). Ešte dva na-
sledujúce roky sme si užívali 
voľnosť v osade tehelne. Oku-
pácia Petržalky na jeseň roku 
1938 znamenala zánik osady 
– môjho rodiska,“ uzaviera vo 
svojej knihe kapitolu Jaroslav 
Guštafik. (pn)

Mládež z Durvayovej tehelne pri 
domácich šarkanových pretekoch. 

➤

➤
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Voltaire solmizač-   
ná slabika

skratka 
obrnenej 
divízie

špata, 
ohava 
(zried.)

trápilo, 
rmútilo 
(kniž.)

výšava 
(expr.)

značka 
elektrón-    

voltu

oslovenie 
matky

Autor 
krížovky: 

Juraj 
Mitošinka

kto vedie 
osla

spustnutá 
(kniž.)

skratka 
pre letec-   
ké opra-    
vovne

staro-      
rímska 
bohyňa 
úrody

výsledok 
vnímania

Pomôcky: 
intima, 
iniciála, 

Odin 

prudkým 
svetlom 

na chvíľu 
oslepil

útok kilogram 
(hovor.)

veľmi 
nahnevám, 
nazlostím

vyvolaj 
priaznivý 

ohlas 
(kniž.)

dub, po 
anglicky 
germán-    
sky boh

2. časť
tajničky

3. časť
tajničky
skratka 
ampulky

Pomôcky: 
ET, oak, 
Ari, Ops, 

miss 

Richarda 
(dom.)

vyrušuj 
iniciálka 

nízka, 
nevysoká 
súvisiaca 
s lalokom

osedlával 
ženské 
meno

súbor 
nádob 

na varenie

hodnota 
zn. lim 
slečna 

(z angl.) 

Marián 
(dom.) 
ofrflal 
(expr.)

vnútorná 
blana 

v stene 
cievy

horúčosť 
(zastar.) 
pocity 
úzkosti

značka 
niklu 

erotoman

dôkladne 
obzrel 

(hovor.)

1. časť
tajničky

klamalo 
(hovor.)

schôdzka 
(hovor.) 

zn. arkus-   
tangensu

poľovačka 
posúchy

značka 
kilo-     

coulombu

ľudská 
bytosť 

snemovňa

Laurus 
(dom.) 

pes
(det.)

aký 
(hovor.) 
značka 

lawrencia

zvýšený 
tón a

pokarhá 
(expr.) 
osobné 
zámeno

vzdialenosť   
počutia 

skr. súhv. 
Baran

súhlas 
typ ruské-   
ho lietadla 
(Antonov)

domáce 
zviera 

ozn. liet. 
Etiópie

Artúr 
(dom.) 
100 m2

4. časť
tajničky

skratka 
okresného 

výboru

navinie, 
nakrúti

malé 
gorily

značka 
lantánu


